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Píseň: NEZ235 – Báječnej bál + modlitba; Oddíl k výkladu: 

Mk 1, 21-28 
 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme se věnovali oddílu o Ježíšově 

zavolání/povolání svých prvních učedníků. K nim patřil Šimon 
(později Petr) a jeho bratr Ondřej, a hned poté další dva bratři: 
Jakub a Jan Zebedeovi. Kromě bratrství sdíleli první učedníci také 
„povolání:“ Byli rybáři. 

Toho bylo hned užito k hříčce: Učiním z vás rybáře lidí. Ale 
nejde o pozvání k „lovení“ lidí – nýbrž k „vytahování lidí z vody.“ 
Tj. o pozvání k zachraňování ostatních ze smrti, démonských i 
jiných zlých sil (srv. dnešní oddíl) – jedním slovem o pozvání ke 
spáse bližních. 

Všichni čtyři zanechali toho, co právě dělali a „šli za Ježíšem.“ 
Nešlo však o opuštění vlastních rodin, domů apod. – jak je to psáno 
v oddílu Mk 1, 29nn. 

 
Kafarnaum 
V tomto malém městě/velké vesnici na severním pobřeží 

Galilejského jezera a v jeho okolí zřejmě strávil Ježíš většinu svého 
veřejného působení. Šlo o místní centrum, asi jako je dnes krajské 
město. Samo však bylo takřka na hranici Zaslíbené země – stačilo 
jen přeplout na druhou stranu Galilejského moře, a Ježíš 
s učedníky by se ocitli v oblasti Dekapole („Desetiměstí“), která již 
nepatřila k israelské oblasti. Jak tomu bude v Mk 5. 

A první, co v Kafarnaum Ježíš dělá, je… návštěva synagógy! 
Dokonce hned Ježíš „šel do kostela!“ Současné evangelické „k 
věření nepotřebuji kostel/církev“ je sice pravdivé, ale stejné také u 
pohanů. Jen takové „věření“ nemá nic společného s biblickou, 
natožpak křesťanskou, vírou – protože s biblickým Hospodinem. 
Pokud Kristus sám byl v synagóze nebo chrámu „pečený, vařený,“ 
jak by mohli jednat ti, kteří se honosí jeho jménem – křesťané – 
jinak? 
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V synagóze pak byl Ježíš navíc aktivní. Nešel se tam jen 
znuděně posadit, aby si tedy splnil náboženskou povinnost. 
Dospělý žid se mohl i v Ježíšově době podílet na průběhu 
synagogálních bohoslužeb např. modlitbami nebo čtením Písem 
(srv. dnešní praxi křesťanskou). Mohl však navíc dokonce vykládat 
svatá Písma. To proto, že o výkladu se pak široce a často ohnivě 
diskutovalo (srv. Dvanáctiletého v chrámě). Křesťanům tento 
aspekt židovství často chybí – tak se ochuzujeme o mnoho vrstev 
biblické zvěsti. A tak o mnoho Božího slova. Stejně jako o výcvik 
v diskusi, argumentování a rozumění. 

 
Ježíšovo učení 

V tuto chvíli o Ježíšově učení nevíme v příběhu skoro nic – 
vyjma shrnutí v Mk 1, 15. Avšak stejně jako v SZ, i 
v novozákonních spisech počítají autoři s čtenářovou znalostí 
biblické látky. Protože jsou psány pro již věřící – nikoli jako misijní 
texty! Tak počítají s tím, že čtenář/posluchač biblické oddíly již 
slyšel dokonce mnohokrát. Což bylo v židovství opodstatněným 
očekáváním. Dnes tomu tak bohužel není ani v bývalé písmácké 
církvi – ČCE. A to ani v případě novozákonních textů. 

Do centra autorova vyprávění se pak Ježíšovo učení bude 
dostávat po zbytek jeho vyprávění. Aby totiž bylo provázáno 
s Ježíšovými činy – bez nichž nelze Ježíšovu učení rozumět 
správně. Zatím si vystačí pouze s reakcí Ježíšových posluchačů: 
Žasli nad jeho učením. Protože neučil jako jejich zákoníci. 

To je dobře známá reakce i dnes. Dvojnásob pro celoživotní 
„církevníky.“ Ale i pro nedávné konvertity je běžnou zkušeností 
úžas a údiv nad rozdílem mezi kázáním/výkladem faráře, který 
toho vlastně mnoho neví, Boží slovo je mu jedno, nijak jím nežije. A 
mezi kázáními a výklady od lidí vzdělaných, poučených a žijících 
biblickou zvěst. 

Tento úžas je pak tradičním rysem reakce na Ježíšovy činy i 
učení – také při utišení bouře, při kráčení po moři atd. 

Rozdíl od učení zákoníků zřejmě spočíval zejm. v tom, že 
hlavně neříkal, co a jak tedy mají jeho posluchači udělat, aby 
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„naplnili Zákon.“ Zřejmě se daleko víc soustředil na blízkost 
Hospodina Boha – srv. Mk 1, 15. A tak na Boží vůli, činy, moc. A co 
z nich plyne pro člověka – včetně lidského jednání! Které však již 
není prostředkem k získání Boží náklonnosti, ani plněním 
povinností, je důsledkem důvěry v Boží blízkost. A víry v jeho 
blízké království. 

Což zásadně mění všechno v lidském životě – jak to dokládají 
také markovská podobenství i další oddíly o Ježíšově učení o již 
pár oddílů dál. 

 
Moc 
Avšak stejně jako Ježíš není při svém křtu prohlášen za 

„vyvoleného,“ nýbrž za někoho, v kom Hospodin Bůh „nalezl 
zalíbení,“ tak i zde narážíme na zásadní chybu v českých 
překladech. 

Ježíšovo učení totiž není odlišné pro moc. Ať už by šlo o moc 
jakoukoli. Ježíš přece dělá pořád dokola pravý opak – jako i proroci 
a praotcové. Ježíš se neprosazuje mocí, a moc opakovaně odmítá. 

To, nad čím žasli jeho posluchači, byla autorita, řecky exousia 
(stejně i v. 27). Moc je řecky dynamis – snad je tedy zřejmé, že jde o 
zcela odlišná slova. Ježíš tedy učil právě, že ne jako někdo, kdo má 
moc. Ale jako někdo, kdo má autoritu. Jde o hrubou chybu 
překladu také proto, že kdo má autoritu, právě ten moc 
nepotřebuje. 

Jak to dobře známe ze školy, kostela, veřejného prostoru, 
přednášek. I už z rodinného prostředí: Právě ten učitel, rodič atd., 
který nedisponuje autoritou, musí užívat mocenských prostředků. A 
naopak: Rodič, učitel, přednášející, který autoritou disponuje, 
nemusí užívat žádných mocenských nástrojů (a tak nátlaku, 
vydírání, útlaku…). Ani aby si získal pozornost. Ani aby lidi donutil 
poslouchat (v obou významech!). 

A tak působí mnohem přijatelněji pro své posluchače. 
Ježíš, který právě ve svém křtu i pokušeních na poušti již 

užívání moci odmítl, tedy učil s autoritou, ne s mocí! Tím hůř, že je 
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tento nevysvětlitelný omyl vlastní snad všem českým překladům 
(!), přitom je takřka k nenalezení v ostatních jazycích. 

 
Posedlý nečistým duchem 

Ježíšovu autoritu a odmítání moci dokládá také epizoda 
s posedlým člověkem. Nejprve je třeba docenit, že ačkoli i 
židovství Ježíšovy doby ostrakizovalo a vylučovalo mnohé ze své 
společnosti i náboženského života, činilo tak židovství 
nesrovnatelně méně než ostatní národy i náboženství. 

Tak i zde: Setkáváme se s posedlým nečistým duchem. A to 
přímo v synagoze! Nečistý člověk byl v synagoze! Což je o to 
silnější, že biblická „nečistota“ nemá s hygienou obvykle 
společného nic (někdy je dokonce opakem – srv. „rituální čistotu“ 
po pokropení/pomazání člověka krví z oběti! Např. Ex 29, 20; Lev 
8, 24 + 14, 17+14, 28 atd.). Jde o čistotu náboženskou – jde tedy, 
křesťansky řečeno, o hříšníka, navíc ještě posedlého. A on i ostatní 
mohl být součástí bohoslužeb! Ačkoli chrámových obřadů se 
účastnit nesměl. 

A to vše je o to silnější, že právě tento posedlý nečistým 
duchem rozpoznává, kdo Ježíš doopravdy je. A jako úplně první: 
Ježíš je „svatý Boží!“ Pro synoptická podání jde o synonymum k 
„Syn člověka.“ Tak démoni a zlí duchové hned vědí, „kdo to jen Ježíš 
je.“ A člověk? Ten tak strašně chytrý, informovaný, moudrý a k-
Božímu-obrazu-stvořený člověk? Kdy rozpozná přítomného a 
blízkého vtěleného Boha? 

Stejně překvapivá je i Ježíšova reakce: Mlč! Ježíš zakazuje 
reklamu a PR! Ačkoli jsou, na rozdíl od lidských reklam, v tomto 
případě dokonce pravdivé. A bude tomu znovu a znovu a opakovně 
a pořád: Ježíš zakazoval mluvit o tom, kým doopravdy byl! A to jak 
v případech veliké přesnosti vyznání (z úst démonů a zlých duchů) 
– tak i Petrovo „mesiášské“ vyznání zakazuje prezentovat, ono pro 
jeho v podstatě mylnost. 

Tak podivný je tento „svatý Boží.“ Tak podivný je vtělený 
Bůh. Jak je tomu už od jeho křtu. A pokušení na poušti. A bude i 
v závěru Mk 1. Takový je Boží Syn! Protože Bůh sám! 
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Avšak Ježíšova zvláštnost ani tímto vším není vyčerpána. 
Ještě navíc totiž tohoto posedlého „uzdravil.“ A to pouhým slovem. 
To, co ani dnes pořádné neumíme např. s „démonem alkoholu,“ to 
dovedl Boží Syn pouhým slovem. Vždyť je vtěleným Bohem, který 
pouhým slovem stvořil celý svět! (Ale kdo si všiml této spojnice?) 

O to horší je, že ekumenický překlad vnucuje celému příběhu 
nějakou „moc.“ Ačkoli zejm. Bible odmítá i dnes běžné lidské 
pojetí, že všechno je o moci. A právě o moc lidem jde. I nečistý duch 
Ježíše neposlechl, pro Ježíšovu moc (vlastně žádnou nemá!). Ale 
poslechl ho pro Ježíšovu exousia = autoritu! A to ačkoli šlo o 
uposlechnutí pro vlastní neprospěch! 

Zejm. proto, že Ježíš odmítá užívat moc. Ale zato disponuje 
Boží autoritou. A zřejmě také proto lidé nevěří a nerozumí, kdo 
Ježíš byl a je. Jak v evangelijních vyprávěních – tak i dnes. Protože 
už to znamená, že Ježíš nemá s lidskými zvyky, tradicemi, 
normalitou ani očekáváními (včetně církevních!) společného 
v podstatě nic… 

 
Závěr 

Důsledkem celého tohoto zvláštního dění je rozšíření pověsti 
o Ježíšovi. Také proto, že moc odmítal. A přitom bylo jeho učení 
„úžasné.“ A poslouchali ho i nečistí duchové – tj. nadlidské síly, 
s nimiž si v podstatě nevíme rady dodnes. A nebudeme si s nimi 
vědět rady pořádně nikdy, protože nad nimi právě žádnou moc 
nemáme – ony mají moc nad námi. Ledaže bychom se dali 
zachránit Boží autoritou tak nápadnou v Kristu. 

Tak se dnešní příběh zdá být ideálním závěrem – pokud má 
Ježíš spasit lidi, musí se o něm přece nejprve vědět! Musí mít „své 
hnutí“ a „společenství svých následovníků!“ Jinak přece nebude 
moci nic změnit… 

… a také proto hned následující oddíl i toto všechno, pro 
člověka dodnes zcela přirozené, automatické a normální vyvrátí.  

 
Píseň: NEZ231 – Ten obraz zlatý, obraz se k nebi tyčí + 

modlitba Páně; Rozhovor 


